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Voorzieningen met betrekking tot een jaarlijkse 
bijstelling van het tarief van de 
mkomsten- en de loonbelasting 

EINDVERSLAG 

Nr. 10 

De bespreking van de memorie van antwoord in de vaste 
Commissie voor Financiën gaf aanleiding tot het maken van 
de onderstaande opmerkingen. 

Met erkentelijkheid stelden de verschillende leden vast, dat 
de bewindslieden op het merendeel van hun opmerkingen en 
vragen met aandacht en zorgvuldigheid zijn ingegaan. Tege-
lijkertijd waren zij echter van mening, dat dit niet in alle op-
zichten geldt voor de opmerkingen hunnerzijds, waarin sug-
gcsties waren vervat tot het aanbrengen van eventuele wijzi-
gingen in het onderhavige wetsontwerp. 

Zo zouden deze leden om te beginnen gaarne een nadere, 
en meer overtuigende uiteenzetting ontvangen over de ge-
dachte - die ook in het urgentieprogram van A.R., C.H.U. en 
K.V.P. is genoemd — de ingangsdatum van de jaarlijkse cor-
rectie in principe opschuifbaar te verklaren. Kan een nadere 
aanduiding worden gegeven van de „technisch uiterst bezwaar-
lijke konsekwenties", die de bewindslieden hier voorzien? 

Van meer gewicht echter is voor voornoemde leden de sug-
gestie - die eveneens gezien moet worden tegen de achtergrond 
van het urgentieprogram van A.R., C.H.U. en K.V.P. - in het 
wetsontwerp zelve uitdrukkelijk de mogelijkheid open te hou-
den voor het niet of niet geheel realiseren van inflatiecorrectie. 
Dit zou kunnen door een elk komend kabinet de beslissings-
vrijheid te laten, in hoeverre op de te verwachten inflatoire 
meeropbrengsten van de loon- en inkomstenbelasting de 
„methodiek" van de in het wetsontwerp genoemde automatische 
teruggave zal worden toegepast. Op dit punt had het antwoord 
van de bewindslieden voornoemde leden teleurgesteld. 

Niet te ontkennen valt immers dat het huidige wetsontwerp 
financieel-budgettair gezien niet „self-supporting" is. Het im-
pliceert niet alleen het (gewilde) effect van een meer gespreide 
verdeling over de tijd van de teruggave der inflatiekoppen, 
maar leidt ook telkenmale tot een beperkte deficit-situatie, die 
alleen door het nemen van additionele maatregelen zoals 
het bijstellen van bepaalde verbruiksbelastingen, het aan-
brengen van bepaalde bezuinigingen enz. kan worden wegge-
nomen. In hun memorie van antwoord doen de bewindslieden 
het voorkomen - aan die indruk kunnen voornoemde leden 
zich althans moeilijk onttrekken — dat deze omstandigheid 
zelfs niet het minste bezwaar in zich bergt. Gaarne zouden 
voornoemde leden zien dat de bewindslieden zich hierover 
nader verklaren. Niet begrijpelijk achten deze leden het, dat de 
bewindslieden het relatief nog meer voor de hand achten te 
liggen, de oplossing van de ontstaande middelenderving te zoe-
ken in „incidentele" verhogingen van de inkomsten- en loon-
belasting, eerder dan in de sfeer van juist dit onderhavige 
wetsontwerp (memorie van antwoord blz. 8). Evenmin was 
het hen duidelijk waarom de bewindslieden in deze suggestie 
een verslechtering zien, zowel tegenover de in het wetsontwerp 
beoogde situatie, maar ook tegenover de thans vigerende 
situatie. Gaarne namen deze leden aan, dat tussen de be-
windslieden en hen op bepaalde punten slechts van een mis-
verstand sprake is, en dat het antwoord van de bewindslieden 
alsnog voldoende helderheid zal verschaffen. 

Vele andere leden merkte op dat een door hen in het voor-
lopig verslag gestelde vraag over een wezenlijk argument voor 
het wetsontwerp onbeantwoord was gebleven. Zij hadden het 
10 789 10 



2 

mogelijk en zelfs wenselijk genoemd in beginsel jaarlijks de 
tarieven te herzien, maar daaraan toegevoegd dat hun ontging 
waarom incidentele, niet-jaarlijkse bijstellingen ten tonele 
worden gevoerd als het enige alternatief van jaarlijkse auto-
matische bijstellingen (voorlopig verslag blz. 4). De bewind<>-
lieden laten in de memorie van antwoord deze opmerking on-
besproken, maar brengen wederom als een axioma naar voren 
dat ,. in aanmerking moet worden genomen dat het bij inciden-
tele bijstellingen om veel hogere bedragen pleegt te gaan dan 
bij een jaarlijkse bijstelling" (blz. 6 l.k.). Waarom wordt 
deze extrapolatie van het verleden als een soort noodlot 
beschouwd, terwijl het wetsontwerp juist bedoeld is als een 
bewuste bestrijding van de noodlottige gevolgen van inflatie? 

Evenmin was het deze leden duidelijk geworden waarom het 
element van de prijsstijgingen is geïsoleerd in het geheel van 
feiten en verwachtingen ten aanzien van de volkshuishouding 
in het algemeen en de overheidshuishouding in het bijzonder. 
De bewindslieden menen dat het „wetsontwerp, ook voor de 
volgende kabinetten, een zuiverder uitgangspunt schept voor 
tariefswijzigingen" en dat „een keuze voor de verhoging die 
voortspruit uit de inflatiewerking weinig voor de hand ligt", 
(memorie van antwoord, blz. 2 r.k.). 

Naar de mening van de hier aan het woord zijnde leden ligt 
het zeer voor de hand dat een zuiverder uitgangspunt voor 
verdere discussie zou worden geschapen door publikatie van 
de zgn. studie ongewijzigd beleid, in de memorie van antwoord 
genoemd op blz. 5 l.k. Het was deze leden opgevallen dat het 
volume van de overheidsconsumptie in het Centraal Econo-
misch Plan 1971 f 300 min. hoger wordt geraamd dan in de 
macro-economische verkenning en het volume van de over-
heidsinvesteringen f 100 min. hoger. Voorts herinnerden zij er-
aan dat blijkens mededeling van de Minister, gedaan op 3 
februari 1971 (Handelingen Tweede Kamer, blz. 2576, r.k.) 
de zgn. stuurgroep voor 1972 een overschrijding van de 6 pet-
begrotingsruimte raamt van f 860 min. en het directoraat-ge-
neraal voor de rijksbegroting een overschrijding van nog altijd 
f 260 min. Welke zijn de gevolgen voor het binnenlandse prijs-
peil, wanneer een gat van f 860 min. in 1972 zou worden 
gedekt: 

a. uitsluitend door verhoging van de omzetbelasting; 
b. mede door de automatische inflatiecorrectie niet laten 

doorgaan? 
Deze leden kwam het alleszins redelijk voor dat de Kamer 

zich rustig zou kunnen bezinnen op de achter al deze over-
schrijdingen schuil gaande ontwikkelingen, voordat zij een fun-
damentele wijziging aanbrengt in de financieringsstructuur. Be-
lastingen leiden immers geen eigen leven, maar dienen steeds 

te worden beschouwd in relatie tot de daardoor te financieren 
uitgaven. In de eerste plaats zou de Kamer daartoe moeten be-
schikken over de studie ongewijzigd beleid. In de tweede plaats 
wilden de hier aan het woord zijnde leden de Minister vragen 
of hij er geen eer in stelt vlak voor zijn aftreden de Tweede 
Kamer in te lichten omtrent de realisatie van de lopende rijks-
begroting, zoals dit reeds enkele jaren in het voorjaar is ge-
schied. 

Vertrouwende dat de bewindslieden tijdig voor de openbare 
behandeling van het onderhavige wetsontwerp de bovenstaande 
opmerkingen schriftelijk zullen willen beantwoorden, acht de 
commissie die openbare behandeling daarmee voldoende voor-
bereid. De commissie tekent daarbij aan, dat zij kennisneming 
van de zgn. studie „ongewijzigd beleid" nuttig acht; de leden 
die in dit verslag aangeduid werden als vele andere leden, en 
ook een aantal leden, zijn bovendien van mening dat de 
openbare behandeling niet voldoende voorbereid zal zijn als 
deze studie niet daarvoor gepubliceerd is. 

Aldus vastgesteld 4 maart 1971. 
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i) Als plaatsvervangster van de heer Berg, die heeft opgehouden lid 
der Kamer te zijn. 


